

PARTICIPATION: FROM ASSOCIATION TO CO-MANAGEMENT - 150 YEARS OF REFLECTION



ABSTRACT

The nineteenth century saw the birth and unfolding of a very rich current of thought which put at the heart of its reflection the possibility for the workers to self-organise and escape the deleterious competition and adopted the association as a regulating ideal in the form of "associated producers". If the theoretical justifications for participation remain entirely relevant today, the ways to achieve a form of operationalisation are still diverse and need further work.

KEY WORDS: *Workers' Cooperatives, Association, Firm, State, Workplace Democracy, Participation.*

RÉSUMÉ

Le XIXème siècle a vu naître et se déployer un courant de pensée très riche qui a mis au cœur de sa réflexion la possibilité pour les ouvriers de s'auto-organiser et d'échapper à la concurrence délétère et a adopté l'association comme idéal régulateur sous la forme des « producteurs associés ». Si les justifications théoriques de la participation restent pleinement d'actualité, les voies pour parvenir à une forme d'opérationnalisation sont encore diverses et à travailler.

MOTS-CLÉS : *Participation, démocratisation de l'économie, association, salariat, coopératives.*